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 برخي خطوط قرمز نظام 
در طرح برجام مجلس لحاظ نشده است

 عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه برخي خط�وط قرمز نظام در 
طرح يك فوريتي برجام لحاظ نشده است، 
از احتمال رد اين طرح در شوراي نگهبان 

خبر داد. 
به گزارش فارس، محمد دهقان عضو كميسيون 
حقوقي و قضايي مجلس گفت: برخي خطوط 

قرمز م��ورد تأكيد رهبر انقلاب كه جزو سياس��ت هاي كلي نظام محس��وب 
مي شود در طرح يك فوريتي مجلس در خصوص برجام لحاظ نشده و به اين 

خاطر احتمال رد اين مصوبه در شوراي نگهبان وجود دارد. 
دهقان با بيان اينكه رهبر معظم انقلاب اسلامي در سخنراني هاي متعددي 
كه داش��تند، خطوط قرمزي را تعيين كردند و اين موارد به صورت روش��ن، 
تبيين شده است، گفت: نمايندگان مجلس شوراي اسلامي و دولت جمهوري 
اسلامي بايد بدانند كه رعايت اين خطوط قرمز علاوه بر اينكه از لحاظ سياسي 
براي هر دو قوه لازم الاتباع است از لحاظ حقوقي نيز عدم رعايت اين خطوط 
قرمز موجب بي اعتباري تصميمات خواهد شد و در واقع، خطوط قرمزي كه 
از سوي رهبر انقلاب در موضوع هسته اي ترسيم شد به عنوان سياست هاي 

كلي نظام تلقي مي شود. 
اين عضو هيئت رئيسه مجلس با بيان اينكه در صورتي كه اين سياست ها در 
مصوبات مجلس شوراي اسلامي لحاظ نشود، به عنوان مغايرت با سياست هاي 
كلي نظام اين مصوبات مورد قبول شوراي نگهبان قرار نمي گيرد، گفت: طرح 
هسته اي مجلس اگر متضمن رعايت خطوط قرمز نظام نباشد، طبيعتاً مورد 
ايراد شوراي نگهبان قرار خواهد گرفت. دهقان افزود: البته در پاسخ به اين ايراد 
كه سياست هاي كلي نظام بايد بعد از مشورت با مجمع تشخيص مصلحت نظام 
از سوي رهبر انقلاب ابلاغ شود بايد گفت اين اشكال قابل استماع نيست چراكه 
مشورت رهبر معظم انقلاب با مجمع تشخيص مصلحت نظام طريقيت دارد 
نه موضوعيت و رهبر انقلاب مي توانند رأساً نسبت به ابلاغ سياست هاي كلي 
اقدام نمايند. كما اينكه در موضوع مذاكرات هسته اي سياست هاي خارجي 

جمهوري اسلامي ايران رأساً از سوي رهبر معظم انقلاب اعلام شد. 
اين عضو كميس��يون حقوقي مجلس ادامه داد: بنا بر اين مجلس بايد براي 
رعايت قانون و اينكه دچار دوباره كاري نشود حتماً خطوط قرمزي كه رهبر 

انقلاب روي آنها تأكيد داشتند را در مصوبه خود لحاظ نمايد. 
دهقان اين را هم گفت كه البته بخشي از اين خطوط قرمز در طرح يك فوريتي 
اخير مجلس وجود دارد اما برخي ديگر وجود ندارد، مثلاً رهبر انقلاب در تبيين 
يكي از خطوط قرمز بر موضوعي تأكيد داشتند و آن بحث تعليق در برابر تعليق 
بود. به اين معنا كه اگر قرار است امريكايي ها تحريم ها را لغو نكنند و به جاي 
آن تعليق نمايند، ما نبايد تعهدات هسته اي خود را به طور كامل انجام دهيم 
بلكه ما نيز در مقابل تعليق تحريم ها مي توانيم اجراي تعهدات هسته اي خود را 
معلق نماييم. به طور مثال به جاي برچيدن كامل سانتريفيوژها، مي توانيم آنها 

را پلمب كرده و به اصطلاح فعاليت هاي هسته اي خود را تعليق كنيم. 
وي ادامه داد: موضوع ديگر كه رهبري به آن اش��اره داشتند اجراي متناظر 
تعهدات است كه در اين مورد هم بايد راه حلي توسط مجلس شوراي اسلامي 

ارائه شود كه مصوبات، خلاف سياست هاي كلي نظام نباشد. 
دهقان در پايان گفت: مجلس شوراي اس��لامي به ويژه كميسيون رسيدگي 
كننده طرح يك فوريتي، بايد از اين فرصتي كه براي آنها ايجاد ش��ده است 
استفاده كند تا خطوط قرمزي كه سياست هاي كلي نظام محسوب مي شود را 

لحاظ كنند در نتيجه با ايراد شوراي نگهبان مواجه نشوند.
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سرلشكر جعفري: مسير تصويب برجام بايد از مجلس و شوراي عالي امنيت باشد

   اعلام خطر اقتصادي وظيفه مجلس بود نه 4 وزير!
روزنامه كيهان تيتر يك ديروز خود را به موضوع نامه 
چهار وزير به رئيس جمهور اختصاص داد. كيهان در 
اين گزارش با عنوان » اعلام خطر اقتصادي وظيفه 
مجلس بود نه چهار وزير!« نوش��ت: » با انتش��ار نامه چهار وزي��ر كابينه به 
رئيس جمه��ور بح��ث و گفت وگو ه��اي فراواني درب��اره آن ب��ه راه افتاد و 
گمانه زني هاي زيادي صورت گرفت. عده اي آن را اب��زاري براي چانه زني و 
امتيازگيري تلقي كردند، عده اي از اختلاف در تيم اقتصادي دولت س��خن 
گفتند و عده اي آن را علامت دروغ بودن همه تبليغات پيش��ين در عبور از 

ركود و رونق اقتصادي دانستند.« 
اكنون و با آشكار شدن فقدان مديريت و برنامه اقتصادي در دولت و با آشكار 
شدن خلاف واقع بودن ادعاهايي مثل ركود، عده اي از ضرورت اعلام وضعيت 
فوق العاده دم مي زنند! و نمي گويند دولت براي وضع فوق العاده چه برنامه اي 
دارد؟! دولتي كه ب��راي وضع عادي برنامه ندارد، چه برنامه اي براي ش��رايط 
خاص مي تواند داشته باشد؟! در عوض فشار بر امضاكنندگان نامه روز به روز 
بيشتر مي شود و مي توان پيش بيني كرد كه در روزهاي آينده، توبه نامه هايي 

از طرف آنان منتشر شود!
    

   آيا گزارش كميسيون امنيت ملي هم 
به سرنوشت كميسيون برجام دچار خواهد شد؟

روزنامه وطن امروز نيز ديروز در گزارشي به تلاش 
كميس��يون امنيت ملي براي تهيه گزارش��ي در 
خصوص برجام اشاره كرد و در اين خصوص نوشت: 
عضو كميسيون ويژه بررسي برجام درباره دلايل صدور بيانيه اي عليه گزارش 
اين كميسيون توسط وي و برخي ديگر از نمايندگان، توضيحاتي ارائه كرد. 
علاءالدين بروجردي در گفت وگو با مهر درباره علت انتشار بيانيه اي از سوي 
وي و چهار نماينده ديگر عضو كميسيون برجام عليه گزارش تهيه شده در اين 
كميسيون، گفت: ما معتقد بوده ايم بايد برداشت خودمان را مبتني بر منافع 
ملي در گزارش پاياني بياوريم و چيزي ننويسيم كه مثلًا فردا امريكايي ها يا 
آژانس اگر خواس��تند براي بازرس��ي از مراكز نظامي ما بيايند و ما مخالفت 
كرديم، بگويند اين گزارش رسمي مجلس شماست كه گفته جمع بندي ما اين 
است كه آژانس مي تواند از مراكز نظامي بازديد كند. بروجردي اضافه كرد: ما 
تأكيد داشتيم نكات مثبت را هم بايد در كنار نكات منفي بياوريم كه مردم فكر 
نكنند برجام فقط يك تابلوي سياه است و سفيدي ندارد، بنابراين نكات مثبت 
را در ۱۶۵ عنوان آورديم. وي در پاسخ به اين سؤال كه با توجه به اينكه براي 
تهيه گزارش يك فرآيند رسمي با رأي گيري طي شده، بنابراين آيا بهتر نبود 
اعتراض نيز در همان فرآيند انجام مي شد، تصريح كرد: ما اعتراض كرديم اما 
نتيجه نداد. بروجردي در پاسخ به اين سؤال كه آيا اين حق را براي بقيه هم 
قائل هستيد كه اگر اعتراض شان در كميسيون نتيجه نداد، بيانيه صادر كنند؟ 

اظهار داشت: بله، دموكراسي يعني همين!
به گزارش »وط��ن امروز« اين اظه��ارات عجيب بروجردي درحالي اس��ت 
كه او تا پايان جلس��ه جمع بندي كميس��يون برجام در اين كميسيون ماند 
و در رأي گيري نيز ش��ركت كرد. از س��وي ديگر آنچه او تحت عنوان ۱۶۵ 
دستاورد برجام مي گويد نيز بيشتر شبيه حوك است و مشخص است كه اين 
دستاوردهاي هپروتي، كاملًا از بيرون در اختيار اين پنج نماينده قرار گرفته 
است. از سوي ديگر اينكه رئيس كميسيون امنيت ملي معتقد است مي توان 
عليه تصميمات جمعي شورش كرد و وجاهت اين تصميمات جمعي را زير 
س��ؤال برد و به آن تهمت زد، قاعدتاً منجر به بدعتي خواهد ش��د كه اساساً 
ديگر تصميمات كميسيون امنيت ملي را نيز زير سؤال مي برد، به عبارتي اگر 
همزمان با اعلام نظر كميسيون امنيت ملي درباره طرح يك فوريتي اجراي 
برجام تعدادي از اعضاي اين كميسيون بيانيه بدهند و اين اقدام كميسيون 
را يك اقدام حزبي- انتخاباتي با توصيه دولت بدانند، آيا او يعني علاء الدين 
بروجردي از اين اقدام ناراحت نمي ش��ود؟ به هر حال اگرچه جريان منتقد 
برجام را افرادي متدين و اخلاق مدار تشكيل مي دهند و قاعدتاً هرگز حاضر 
به ارتكاب چنين اقدام زشتي نمي  شوند اما رئيس كميسيون امنيت ملي بايد 
بداند بدعهدي و ايجاد بدعت اگر قرار باش��د مترادف با دموكراسي قلمداد 

شود، بايد در دموكراسي را گل گرفت!

كنگ�ره بزرگداش�ت س�رداران و 2 ه�زار و 400 
ش�هيد اس�تان چهارمحال و بختياري دي�روز با 
پيام رهبر معظم انقلاب گش�ايش ياف�ت. در اين 
كنگره س�ردار محمد علي جعف�ري فرمانده كل 
س�پاه پاس�داران و علي لاريجاني رئيس مجلس 
ش�وراي اس�لامي ب�ه س�خنراني پرداختن�د. 
علي لاريجاني رئيس مجلس ش��وراي اسلامي در اين 
كنگره طي سخناني با اشاره به حادثه منا اظهار داشت: 
وقتي در حادثه منا موضع گيري مقام معظم رهبري را 
ديدم، احساس افتخار كردم. ملت ايران احساس افتخار 
كردند كه اين ملت يك پدر دارد كه وقتي به ۵00 نفر 
از ملت ما تعرض شد ايش��ان از سر سرافرازي صحبتي 
مي كنند و به دشمن مي گويند ما تا آخر خط ايستاده ايم. 
وي ادامه داد: ايشان مي گويند تصور نكنيد اگر به ابناي 
جامعه توهيني شد ما ساكتيم. رئيس مجلس افزود: ما 
بايد خدا را شكر كنيم كه چنين رهبري داريم كه تمام 
محاسبات را مي كنند تا ملت ايران بداند يك پدر دارد. 

وي با طرح اين س��ؤال كه تفاوت ايران با كشورهاي 
ديگر چيست، توضيح داد: درست است ايران كشوري 
بزرگ و غني است اما كشورهاي ديگر هم منابع دارند 
ولي يك ايران در مقابل خيل عظيم دش��منان كه در 
منطقه آتش افروزي مي كند با عزت زندگي مي كند اما 
اگر آن كشورها با مشكلي مواجه شوند، بايد تلفن كنند 
و از كاخ سفيد كمك بخواهند چون انقلاب براي ايران 
استقلال سياسي و روحيه استقامت و پايداري در ملت 

ايجاد كرده است. 
رئيس نهاد قانونگذاري كشورمان تصريح كرد: در كشور 
ما حتي يك بخش��دار وقتي پش��ت تريبون مي رود به 
راحتي سياس��ت هاي امريكا را نقد مي كند چراكه اين 
بخشدار به اتكاي روحيه اي كه در ملت است مي تواند 
اين حرف را بزند. رئيس مجلس افزود: يك مس��لمان 
واقعي نسبت به سرنوش��ت جامعه خود بايد حساس و 
نگران باشد، حتي بايد نسبت به سرنوشت امت اسلامي 
نيز حساس باش��د. ما نمي توانيم بگوييم اگر در عراق 
مردم را كشتند و تروريست ها آمدند مردم را به خاك و 
خون كشيدند به ما ربطي ندارد. اين يك غيرت ديني و 
مسئوليت انساني نيست. وي با بيان اينكه شرايط كشور 
بايد به گونه اي باشد كه توليد رونق داشته باشد و شغل 
ايجاد ش��ود، تصريح كرد: ركود مدت هاست در كشور 
است و در واقع يك آسيب براي كشور محسوب مي شود. 
ما كشور فقيري نيس��تيم، ما نفت، گاز و معادن بزرگ 
داريم اما علاج اين ركود و مشكلات اقتصادي آن چيزي 
اس��ت كه آقا فرمودند، اينكه تأكيد كردند شرايط بايد 
براي سرمايه گذاري فراهم شود چراكه تا سرمايه گذاري 

نشود شغل ايجاد نمي شود. 
لاريجاني در بخ��ش ديگري از س��خنانش به فعاليت 
گروه هاي تروريستي اش��اره كرد و گفت: منطقه ما در 
يك آش��فتگي قرار دارد. اكثر كشورهاي منطقه دچار 

آشفتگي هستند، بعيد مي دانم بعد از جنگ جهاني دوم 
چنين آشفتگي اي را در منطقه داشته باشيم، به طوري 
كه همه كش��ورهاي منطقه در آن درگير هستند. وي 
تصريح كرد: بعد از اينكه تفكر منحط وهابيت در منطقه 
رشد داده شد، گروه هايي بي منطق در منطقه به وجود 
آمدند كه همه را كافر مي دانند و دست به سلاح مي برند، 
اينها افراد كمي نيستند. اين جريان زندگي را بر مردم 
سخت كرده اند. رئيس مجلس با تأكيد بر اينكه تا وقتي 
كه اين افراد در منطقه باشند و از سوي غرب كه به آنها 
پول سلاح مي دهند، حمايت شوند، اين منطقه دچار 

آشفتگي است، گفت: آيا در اين شرايط ما مسئوليتي 
نداريم؟ درست است كه مس��ئوليت اول ما كشورمان 
است اما اگر اينها را سر جاي خود ننشانيم، امنيت ما هم 
به خطر مي افتد. لاريجاني افزود: ما نمي توانيم بگوييم 
كه تروريست ها به جان ملت عراق و سوريه افتاده اند پس 
ما راحت بنشينيم. ملت ايران يك ملت مسئوليت پذير 
اس��ت و نس��بت به سرنوش��ت جامعه و مردم منطقه 

مسئوليت دارد. اين وظيفه اسلامي و انساني است. 
رئيس مجلس در پايان س��خنان خود با تقدير از سپاه 
پاس��داران براي برگزاري مراس��م بزرگداش��ت شهدا 

در سراسر كش��ور گفت: تقدير مي كنم از همت سپاه 
پاسداران كه چنين جلساتي را براي زنده نگه داشتن 

ياد شهدا برگزار مي كند. 
   بايد مراقب نفوذ فكري، فرهنگي و سياس�ي 

دشمن باشيم
همچنين  سرلشكر پاسدار محمد علي جعفري فرمانده 
كل سپاه هم در كنگره ملي س��رداران و 2 هزار و 400  
شهيداستان چهارمحال و بختياري اظهار كرد: ما مديون 
خون شهدا هستيم و بايد كمال بهره برداري لازم را از 

خون شهدا داشته باشيم. 

سرلشكرجعفري گفت: استان چهارمحال و بختياري 
سرشار از روحيه شجاعت و مردانگي، شجاعانه، مؤمنانه 
و انقلابي چه قبل از انقلاب و دفاع مقدس، چه در دوران 
دفاع مقدس و بعد از آن ب��وده و در زمينه تثبيت نظام 
جمهوري اس��لامي ايران تلاش هاي ستودني از سوي 
مردمان اين ديار صورت گرفته است. فرمانده كل سپاه 
در ادامه با توصيه به دوري از مناقشه بر سر متن برجام 
گفت: امريكايي ها از ابتداي انقلاب ب��ه دنبال نفوذ در 
ايران بودند ولي تمام تلاش هايشان بي نتيجه مانده اما 

امروز نفوذ دشمن يكي از مهم ترين تهديدات است. 
سرلش��كر جعفري اظهار كرد: ما در اين كنگره ها براي 
اينكه حق شهيدان را ادا كنيم بايد به ترسيم راه شهيدان 
بپردازيم، راه ش��هيدان همان اس��تقامت و پايداري در 
برابر نظام س��لطه در ابعاد مختلف آن است. وي افزود: 
استراتژي و راهبرد ش��هيدان و ملت ايران استقامت و 
پايداري است، به نحوي كه در برابر تمام كارشكني هايي 
كه بعد از انقلاب در طول اين 3۶ سال به ملت ما تحميل 
شده، هرگز سس��تي و ضعف به خودمان راه نداده ايم. 
س��ردار جعفري با بيان اينكه امريكا، اسرائيل و برخي 
كشورهاي منطقه كه به ظاهر خود را مسلمان مي دانند، 
خيرخواه ملت ايران نيستند، بيان داشت: همه تلاش هاي 

آنان بر اين است كه ملت ايران را به عقب برانند. 
فرمانده كل سپاه با اشاره به اينكه مخالفان راه انقلاب 
نمي توانند هدف خود را به صورت مس��تقيم به مردم 
بگويند، گفت: آنها از راه هاي پشت پرده و پنهاني مثل 
دوگانه حرف زدن كه خيلي ها را به اش��تباه مي اندازد، 
صحب��ت مي كنند. سرلش��كر جعفري با بي��ان اينكه 
بعضي ها فق��ط انقلابي بودن��د ولي انقلابي اس��لامي 
نبودند، خاطرنش��ان كرد: براي مقابله با راه راس��تين 
انقلاب اسلامي كه توسط مقام معظم رهبري ترسيم 
مي شود، مخالفت هاي مستقيم و غيرمستقيم زيادي 
صورت مي گيرد. وي در ادامه تصريح كرد: برخي دنبال 
اين هستندكه بگويند ديگر انقلاب شده و نگران انقلاب 
نباشيد، دنبال اهداف انقلاب نباشيد، نظام مستقر شده 
و حالا بياييم به مس��ائل خود بپردازيم، كاري به غزه و 
فلس��طين و زورگويي هاي غربي ها در منطقه نداشته 

باشيم در حالي كه حيات ما در انقلاب اسلامي است. 
وي از چهار فتنه بزرگ عليه نظام جمهوري اسلامي 
ايران كه توسط امريكايي ها و همكارانشان در داخل 
طراحي شد بود، پرده برداش��ت و تأكيد كرد: جنگ 
تحميلي هشت ساله، دوم خرداد، فتنه هشت ماهه 
سال 88 و فتنه بزرگ هسته اي از جمله اينها هستند. 
سرلشكرجعفري تصريح كرد: مسير تصويب برجام 
بايد توسط مجلس شوراي اس��لامي و شوراي عالي 
امنيت مل��ي پيش ب��رود. وي ادام��ه داد: اگر توافق 
تصويب ش��ود ما وارد فضاي جديدي مي شويم كه 
دشمنان در داخل و خارج به دنبال ايجاد فضايي براي 

به بيراهه كشاندن انقلاب هستند.

لاريجاني: ملت ايران به موضع رهبرانقلاب درباره منا افتخار كرد
   گزارش  يك

مباح�ث مربوط به برج�ام و گزارش 
كميس�يون ويژه برجام و به تبع آن    گزارش  2

طرح دوفوريتي كه تبديل به طرح يك فوريتي شد را بايد مهم ترين 
خبر رسانه ها در هفته جاري دانست كه حواشي فراواني را هم با 
خود به همراه داشته است. يكي از مهم ترين حواشي به وجود آمده، 
كناره گيري برخي از اعضاي كميسيون ويژه برجام از كميسيون و 
بيانيه دادن عليه گزارشي بود كه كميسيون بيش از 170 ساعت 
روي آن كار كرده بود، حال عليرضا زاكاني رئيس كميسيون برجام 
در گفت وگو با تسنيم ناگفته هايي از نحوه شكل گيري كميسيون 
متبوعش و همچنين پشت پرده هاي سياسي عليه اين كميسيون 
ارائ�ه كرده ك�ه در ادامه ب�ه بخش  هايي از آن اش�اره مي ش�ود. 
زاكاني گفت: از همان زمان كه انتخابات هيئت رئيسه كميسيون به 
نتيجه رسيد، از همان زمان نظرات متفاوت بود. اولاً خيلي تلاش شد 
كه بنده رئيس اين كميسيون نباشم و حتي پيام دادند كه رئيس از 
ما باشد و پس از آن هر كدام از سمت ها مانند نايب رئيس را مي توانيد 
خودتان انتخاب كنيد ولي بنده كه تا قبل از اين براي هيچ سمتي در 
مجلس معمولاً كانديدا نبودم به جهت حساسيت موضوع ايستادگي 
كردم. رئيس كميسيون ويژه برجام با بيان اينكه بسياري از نظرات 
خاص هيئت رئيسه هم به كميسيون تحميل مي شد، گفت: مثلًا 
قرار بود آقاي عراقچي يكبار دعوت ش��ود كه بعداً هيئت رئيسه با 
پيش��نهاد اعضا ايش��ان را چهار بار دعوت نمود. در طول مدت سه 
يا چهار هفته فرصتي كه داش��تيم س��ه چهار جلسه هيئت رئيسه 

كميسيون تشكيل شد. 
وي ادام��ه داد: اين اف��رادي كه روز ش��نبه آخر اصرار داش��تند كه 
پيش نويس گزارش خارج از كميسيون نوشته شده است پاسخ من 
به آنها اين بود كه خير. طبق سند روش كار در دبيرخانه كميسيون 
به ازاي هر كميته، يك دانشجوي دكتري زير نظر رئيس كميسيون، 
مستندات را جمع آوري و دس��ته بندي مي كرد از جمله اينكه دنبال 
مي كردي��م تمام فايل هاي صوتي جلس��ات اس��تماع كميس��يون 
پياده سازي شود، چون براي ما همه اينها سند بود و بايد در گزارش 

نهايي استفاده مي شد كه شد. 
زاكاني خاطر نشان كرد: اين گزارش ها از صفر تا صد آن، مصوبه جمع 
اعضاي كميسيون اس��ت. روزي كه ما مي خواس��تيم براي بازديد از 
فردو برويم من اين متن آيين نامه را نوشتم بين اعضا تقسيم كردم و 
گفتم بخوانيد و اگر ايرادي داشت مطرح كنيد و اين آيين نامه از روز 
چهارشنبه تا شنبه در اختيار اعضا بود تا در مورد آن اظهار نظر كنند 
كه نهايتاً مد نظر قرار گرفت. برخي دوس��تان نه اينكه اكثراً كار غير 
سيستمي كرده اند، كار سيستمي را بر نمي تابند، در حالي كه مشكل 
از خود آنهاست، لذا براي هر يك از مواردي كه برخي اعضا مانند آقاي 
پزشكيان اشكال مي گرفتند به صورت مستند از آيين نامه روش كار، 

پاسخ داده مي شد. 
وي در ادامه با اشاره به بحث »كميته محور« بودن گزارش خاطر نشان 
كرد: براي تنظيم گزارش نهايي در كميسيون چند پيشنهاد مطرح 
شد كه نهايتاً يك پيشنهاد واسطي آقاي بذرپاش مطرح كرد كه رأي 
آورد و قرار شد گزارش نهايي كميسيون هم با اولويت »كميته محور« 
بودن باشد و بعد هم از ظرفيت »س��ؤالات و پاسخ ها« توسط اعضاي 
كميسيون نيز اس��تفاده شود كه اين پيش��نهاد تصويب شد، لذا اين 
ادعا كه قرار بوده هرآنچه كميته ها مي آورند عيناً بدون كم و كاس��ت 

در گزارش نهايي منعكس شود كاملًا نادرست است چراكه هم پاسخ 
سؤالات و هم نظرات و پيشنهادات س��اير اعضاي كميسيون بايد در 
نظر گرفته مي شد. اين دوستان معترض كه مي گفتند بياييد نظرات 
كميته ها را بدون تغيير در كنار هم بچيني��د و به عنوان گزارش ارائه 
كنيد، دقت نمي كردند كه هر يك از گزارش ها با يك ادبيات متفاوتي 
نوشته شده است و حتماً بايد كار يكپارچه سازي انجام مي شد. جالب 
اينكه برخي از اين افراد به طور كلي از برج��ام دفاع مي كردند و ورود 
تخصصي به كميته ها نداشتند. مباحث را فني بحث نمي كردند بلكه 
سياسي بحث مي كردند، برخي از آنها مي گفتند اگر بخواهد گزارش هم 
تهيه شود چهار تا شش ماه زمان مي برد و حتي برخي اعضا مي گفتند 

اصلًا گزارش ندهيم و فقط چند توصيه به صحن ارائه كنيم.
زاكاني افزود: آقاي قشقاوي يك بار تماس گرفتند و به شوخي گفتند 
كه تو خيلي موضوع را جدي گرفته اي و مسئله برجام حل شده است 

ولي من پاسخ دادم نه اينگونه نيست و كار بسيار جدي است. 
نماينده مردم تهران با بيان اينكه »آقاي لاريجاني اصرار داشتند كه 
گزارش سريع تر تهيه ش��ود و چندبار تلفني و حضوري اعلام كردند 
كه سريع تر كار را تحويل دهيد«، اظهار داشت: در پاسخ به اعتراض 
آقاي تاج گردون و اتهام اينكه شما متن آقاي جليلي را براي تصويب 
آورده ايد گفتم، مگر شما نگفتيد مهم ترين بخش اقتصادي و تحريم 
سوئيفت است؟ تأييد كرد. پرسيدم توضيح آقاي جليلي در اين بخش 
چه بود؟ چيزي نگفت. گفتم گزارش آقاي جليلي اين بود كه تحريم 
سوئيفت هشت سال ديگر برداشته مي شود. اما بنده در پيش نويس 

گزارش آورده ام سوئيفت روز اجراي برجام از بانك مركزي برداشته 
مي شود پس همه حرف هاي شما زير سؤال رفت، البته ايشان پاسخي 

نداد و جلسه را ترك كرد. 
به آقاي منص��وري آراني ه��م كه اعت��راض كرد برخ��ي از مطالب 
پيش نويس را ايشان نداده اس��ت و ديگران نوشته اند، گفتم اولاً قرار 
نبود فقط كميته محور باشد بلكه سؤال محور هم بود و پاسخ سؤالات 
)از جمله پاسخ سازمان انرژي اتمي( نيز در پيش نويس آورده شده 
اس��ت. ثانياً هرچه فكر مي كنيد اضافه است به عنوان پيشنهاد ساير 
اعضاي كميس��يون نگاه كنيد كه طبق روش كار هيچ ايرادي ندارد 
و ثالثاً اين تنها يك پيش نويس است و هرچه مي خواهيد با استدلال 
حذف، اضافه يا اصلاح كنيد. حتي رأي گيري كردم كه روي اين متن 
جلو برويم يا نه كه رأي آورد مبنا همين باشد. متأسفانه آقاي منصوري 

هم جوابي نداشت و جلسه را ترك كرد. 
وي با انتقاد از كس��اني كه ب��دون ارائه منطق، كميس��يون برجام را 
تخريب مي كنند، خاطر نش��ان كرد: من اكن��ون نمي دانم اعتراض 
كنوني برخي افراد به روند تصويب گزارش در كميس��يون چيست. 
آيا به دستورالعمل  هايي كه خودشان در كميسيون تصويب كردند 
اعتراض دارند؟! همه حرف هاي اين افراد، جواب دارد و نشان مي دهد 
اينها مي خواهند در اين مملكت ديكتاتوري راه بيندازند. من گفتم 
اگر شما بخواهيد اين كار را بكنيد من به همه مردم خواهم گفت شما 
چه مي خواهيد بكنيد و نخواهم گذاشت حق شهدا و حضرت آقا ضايع 
شود. من به دوس��تان گفتم اگر حرفي داريد مستدل و منطقي ارائه 

كنيد و جمعي تصميم بگيرد. مشكل شما اين است كه در استدلال، 
منطق و حرف كم آورده ايد و مي خواهيد كميسيون را به هم بزنيد كه 

به لطف خدا ما اجازه چنين كاري را نخواهيم داد. 
نماينده مردم تهران تأكيد كرد: نحوه تصويب گزارش هم اينگونه بود 
كه براي كل مقدمه رأي گيري كرديم و اصلاحات مدنظر دوس��تان 
اعمال شد. بعد هر بند را تك تك مي خواندم، اگر پيشنهادي نداشت، 
اگر پيشنهادي بود مطرح مي شد و يك مخالف و يك موافق صحبت 
و سپس رأي گيري مي ش��د. آخر هر بخش )مثلًا حقوقي( هم براي 
كل بندهاي آن بخش دوب��اره رأي گيري مي كرديم. در برخي موارد 
تصويب با اجماع بود، برخي موارد فقط يك يا دو مخالف داشت، ضمن 
اينكه تا اذان مغرب حاضران جلسه ۱2 نفر بودند كه ابتدا آقاي زاهدي 
ساعت ۶:30 به علت جلسه هيئت امنا و سپس آقاي نبويان ساعت 8 
شب به دليل مشكلي كه پيش آمد رفتند كه اتفاقاً هر دو با ما هم نظر 
بودند و گفتند به ديگر اعضا وكالت مي دهند كه بنده قبول نكردم و 

رأي وكالتي را نپذيرفتم. 
زاكاني ادامه داد: در برخي از بندها نظرات دوس��تان معترضي چون 
آقايان ابوتراب��ي، بروج��ردي و حقيقت پور كه مش��اركت فعال هم 
داشتند تصويب شد كه يكي دو بار كل يك بند را حذف كردند. حتي 
به پيشنهاد آقاي حقيقت پور كل بخش »راهبردي« گزارش حذف 
و مواردي از آن به بخش سياسي گزارش منتقل شد. همه اين مراحل 
رأي گيري به دقت تا قبل از بخش آخر يعني پيشنهادات ادامه يافت 
و پس از آن دوباره براي محكم كاري يك دور براي همه موارد قبلي 
رأي گيري شد كه تصويب شد و فقط در اين مرحله آخر بود كه رأي ها 
شش به چهار بود. همين جا هم بود كه اعضا به هيئت رئيسه كميسيون 
براي يكپارچه سازي نهايي گزارش و تنظيم بخش پيشنهادات سياسي 
)چون بخش پيش��نهادات فرهنگي با اعتراض آقايان حقيقت پور و 
بروجردي كلًا حذف شده بود( اختيار دادند. جالب است بدانيد نظرات 
آقاي منصوري آراني هم پس از اص��لاح ادبيات غيرحرفه اي اش كه 
سبب مزاح در هيئت رئيسه شد با تنظيم مجدد در قالب دو بند بخش 

سياسي به تصويب هيئت رئيسه رسيد و اضافه شد. 
وي افزود: وقتي گزارش به صحن آمد، هيچ بازخورد منفي در صحن 
نداشت و هر كس آن را مي خواند به قوام آن اذعان داشت. حرف ما اين 
بود كه در گزارش ما ابتدا با متن اسناد برجام و قطعنامه كار داريم، بعد 
از متن عقل جمعي و استنباط و رأي و سپس هر كجا ابهام داشتيم 
بين امريكايي ها و دولت وظيفه داريم حتماً بايد به گفته دولتي ها نگاه 
كنيم و بپذيريم اما برخي دوستان كميسيون مي گفتند فقط با گفته 
دولتي ها قضاوت كنيد و به متن برجام كاري نداشته باشيم كه در اين 

صورت اصلًا چرا كميسيون تشكيل شد!
 زاكاني افزود: حال اين دوس��تان رفته اند بياني��ه دادند و ۱۶۵ مورد 
دستاورد � بدون ذكر حتي يك ايراد به برجام � ارائه كرده اند كه نگاه 
كنيد اينها همه كليات است و راجع به انقلاب اسلامي و تاريخ اسلام 
نوشته اند. زاكاني گفت: كنار اين اتفاق چيزي كه رخ داد اين بود كه از 
مدت ها قبل آقاي لاريجاني طرحي را تنظيم كرده بود، اين طرح را به 
محضر حضرت آقا ارائه كرده بودند. ايشان هم اين طرح را گرفته بودند 
ولي پاسخي نداده بودند. مجدد آقاي لاريجاني ويرايش جديد طرح را 
خدمت حضرت آقا ارائه كرده بودند و مجدداً آقا جواب نداده بودند )دو 
ماه بود آقا جواب نداده بودند( به نظرم حضرت آقا بنا نداشتند دخالت 

كنند و بنا بر  اين دارند كه مجلس مستقلًا تصميم بگيرد.

ناگفته هاي زاكاني از آنچه در »كميسيون برجام« گذشت

گفتند تو خيلي برجام را جدي گرفته اي!

نماي  نزديك

بيانات رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار اعضاي ستاد كنگره شهداي استان 
چهارمحال و بختياري كه در تاريخ ۱394/7/۱3 برگزار شده بود، صبح ديروز در 
مصلاي امام خميني)ره( شهركرد منتشر شد. حضرت آيت الله خامنه اي در اين 
ديدار با اشاره به توطئه و تهاجم همه جانبه فرهنگي، اعتقادي و سياسي دشمن 
با استفاده از همه ابزارها عليه انقلاب اسلامي، گفتند: سست كردن اعتقادات 
ديني و سياسي و تلاش براي جذب جوانان فعال و اثرگذار در سطوح مختلف از 

جمله برنامه هاي لشكر سياسي و فرهنگي دشمن است. 
رهبر انقلاب تلاش ه��اي جاري و فعاليت هاي جري��ان مؤمن و حزب اللهي و 
مسئولان متعهد در مقابل اين تهاجم دشمن را مفيد و لازم خواندند و افزودند: 

كار در خص��وص ترويج و تعمي��ق مفاهيم مهمي نظير »جهاد«، »ش��هيد و 
شهادت« و »صبر براي خدا«، از جمله كارهاي مهمي است كه مي تواند توطئه 
دشمن را خنثي كند. ايشان لازمه كار عمقي در ترويج اين مفاهيم اساسي را 
اقناع مخاطبان و استفاده از ابزارهاي هنري و تبليغي خواندند و گفتند: اصحاب 
فكر و اصحاب هنر بايد با همكاري يكديگر، محصولات مؤثري را توليد كنند 
كه اين كار هم وظيفه مسئولان دولتي و غير دولتي است و هم برعهده جريان 
مؤمن مردمي مي باشد. رهبر انقلاب همچنين با اش��اره به انگيزه، اخلاص و 
حضور بارز مردم استان چهارمحال و بختياري در صحنه هاي انقلاب و دفاع 

مقدس از رشادت هاي مردم اين استان تجليل كردند.

تلاش دشمن براي سست كردن اعتقادات ديني و سياسي جوانان


